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Křest růže 
‘Libuše Šafránková‘ [VISbopar]

Dne 18. 6. 2022 kolem 11. hodiny dopoledne proběhla 
v soutěžním rozáriu v Hradci Králové v rámci vyhlášení 
výsledků 40. ročníku soutěže nových růží milá událost. 
Byl tím křest nové růže 'Libuše Šafránková', nazvané 
na památku zesnulé slavné a milované české herečky 
Libuše Šafránkové (*7. 6. 1953 Brno – † 9. 6. 2021 Praha).

Růži vyšlechtil známý a originální belgický šlechtitel 
Martin Vissers, tvůrce tak krásných a proslulých růží, 
jako jsou třeba 'Pearls and Diamonds', 'Auguste De-
sseur', 'Esprit d'Amour', 'Taxandria', 'Amourin', pokud 
vybereme jen pnoucí a sadové růže, k nimž patří 
i nově pokřtěná růže. Růže byla pojmenována se sou-
hlasem rodiny, a jediné přání, které rodina měla bylo, 
aby růže byla barvy růžové. Růže této barvy Libuše 
Šafránková nejraději vysazovala, jak ve svém proje-
vu sdělil syn Josef Abrhám ml. který se křtu osobně 
zúčastnil. Mluvil velmi hezky také o tom, že Libuše 
Šafránková růže opravdu milovala, tak jako milovala 
květiny a další rostliny kolem sebe, ráda je vysazovala, 
starala se o ně a měla k nim až mysticky krásný vztah. Slavnosti křtu se účastnil i samotný šlech-
titel Martin Vissers, který ve své řeči představil samotnou růži i cestu, které k jejímu vytvoření 
vedla.

Přejeme nové růži, aby si našla cestu do zahrad i srdcí 
milovníků růží, tak jako si cestu do srdcí diváků na-
vždy našla Libuše Šafránková.

Václav Koula

Projev šlechtitele

'Libuše Šafránková', jak nádherné jméno pro růži, 
která toto jméno ponese s velkou hrdostí!

To, co mě vedlo zejména jako šlechtitele této růže, je 
to, že ukazuje kouzlo, s nímž tato skvělá herečka sved-
la všechny diváky: krásu, spontánnost, svěžest. Kromě 
toho se květy této růže jemně otevírají v její oblíbené 
barvě: růžové.
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Tato růže se narodila před více než 10 lety, to je doba, kterou šlechtitel potřebuje k vytvoření 
nové odrůdy. Dovolte mi stručně vysvětlit jak.

Šlechtitel začne hledat a vybírat matčiny a otcovské keře. Od dubna do července dělá křížení. 
Má 40 až 70% šanci, že bude mít šípky se semeny v září. Plody budou umístěny v chladničce 
po dobu 3 měsíců, aby to napodobovalo zimu. V prosinci se semena začnou vysévat. Množství 
semen se liší podle odrůd: od jednoho do 70. První sazenice jsou již po 3 týdnech, ale může to 
být i po 2 letech. Jsou znovu vysazeny v malých květináčích, aby se od května na zkušebním 
poli vysadily venku.
A teď začíná skutečná práce šlechtitele: několik let vybírá, aby našel růži s kvalitami a vlastnost-
mi, které se jasně odlišují od růží bez velké hodnoty. Nakonec bude vybrána pouze jedna nebo 
dvě rostliny z tisíců. Ostatní mají být spáleny.
Růže 'Libuše Šafránková' pochází z velmi významných linií. Na otcovské straně z anglických růží 
Davida Austina, na mateřské straně slavného Louise Lense.
Výsledkem je perfektní "manželství", které vytváří krásný keř s hustým kvetením v kyticích po 
celé léto. Tyto kytice jsou obzvláště pozoruhodné a čekají jen na vložení do vázy. Nutnost pro 
každého, kdo má zájem o květinové aranžmá. Stačí jediná bohatě kvetoucí kytice, smíchaná 
s trvalkami, například trochu Alchemilla mollis (kontryhel měkký), a vznikne perfektní stolní 
dekorace.
Rostlina se vyvíjí dobře, je vytrvalá a velmi zdravá. Rozjasní vaši zahradu, vaši terasu nebo bal-
kon, nikdy ji nepřestanete obdivovat, užívat si a nechávat se překvapovat letní symfonií jem-
ných barev.
Tato růže je jako její jméno: pohádka k zapamatování.

Martin Vissers
(přeložila Danièle Geffroy Konštacký; projev v původním znění, ve francouzštině , 

najdete na webových stránkách Rosa klubu)
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